
7.3 Proposició del Grup Municipal de la CUP a favor de la implicació de 
l’Ajuntament de Manresa en el canvi de model energètic. 

 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal de la CUP, de 17 de novembre 
de 2014, que es transcriu a continuació: 
 
“Atès que l’Ajuntament de Manresa i els organismes que en depenen  generen un 
elevat consum energètic. 
 
Atès que la producció de l’energia té importants conseqüències a nivell social, 
econòmic i mediambiental. 
 
Atès que és voluntat d’aquest Ajuntament, expressada en l’Agenda 21 i en altres 
compromisos, promoure les energies renovables en detriment dels combustibles 
fòssils i nuclears, tant a la ciutat en general com a les pròpies dependències 
municipals. 
 
Atès que la Cooperativa Som Energia té per objectiu canviar el model energètic actual 
i treballar des de la societat civil per assolir un model de consum i producció energètic 
100% renovable. 
 
Proposem: 
 
1. Que l’Ajuntament de Manresa estableixi un acord amb la Cooperativa Som Energia  
SCCL per promoure la producció i consum d’energia verda a la ciutat. 
 
2. Que aquest acord impliqui que en un termini breu de temps tot o una part del 
consum energètic depenent d’aquest Ajuntament es faci a través de Som Energia o de 
qualsevol altra empresa que en garanteixi l’origen 100% renovable.” 
 
 
El secretari presenta una esmena del GMERC, de 20 de novembre de 2014, a la 
proposició del Grup Municipal de la CUP, que es transcriu a continuació: 
 

 
 



 
El senyor Adam Majó, president del Grup Municipal de la CUP, manifesta que l’any 
2008 l’Ajuntament de Manresa va aprovar per unanimitat un Pla d’acció per a l’energia 
sostenible a Manresa, que preveia que l’any 2020 s’haurien reduït en un 20% les 
emissions de gas d’efecte hivernacle, bàsicament de CO2. 
 
Aquest pla tenia dues vessants: una en el global de la ciutat i, l’altra estrictament en 
les dependències i en els serveis municipals. En l’àmbit de la ciutat s’ha aconseguit 
reduir aquestes emissions, però no perquè s’hagin pres mesures, sinó per efecte de la 
crisi econòmica i l’estancament de l’activitat econòmica. 
 
Pel que fa a l’Ajuntament diu que no tenen dades, però creuen que no s’ha aconseguit 
aquesta reducció. Arran del pla d’acció se sap que més d’un 50% d’aquestes 
emissions provenen del consum d’energia elèctrica, tant de l’Ajuntament com de les 
dependències municipals. 
 
Aquest pla d’acció proposa, entre d’altres, la creació de l’Agència Local de l’Energia. 
Diu que no tenen notícia de la seva existència i de l’activitat que fa, però el regidor de 
Medi Ambient i Sostenibilitat els podrà informar. 
També proposa que en l’adquisició de béns i serveis es posin clàusules que 
afavoreixin a aquells subministradors que garanteixin que l’energia que subministren 
prové de fonts no contaminants, és a dir d’energies renovables. 
 
El GMCUP proposa que l’Ajuntament comenci a treballar amb empreses que 
garanteixin que l’energia que subministren prové única i exclusivament de fonts 
renovables, i l’única que han trobat a Catalunya és la Cooperativa Som Energia, però 
diu que si algú és coneixedor d’alguna altra no tenen inconvenient a incloure-la. 
 
Recorda que en el ple del mes passat es va parlar de la pobresa energètica i es deia 
que un dels problemes són els monopolis en el món de l’energia i aquesta proposició 
proposa que se’n puguin beneficiar altres empreses amb altres criteris, i debilitar 
aquests monopolis energètics que tan poca responsabilitat social i mediambiental han 
demostrat. 
 
Diu que la cooperativa Som Energia també té algunes característiques que cal tenir en 
compte, com per exemple que no subministren per a serveis que necessiten 
subministrament continu com els semàfors que, per qüestions tècniques, no poden 
garantir un subministrament continu. Altres característiques són que no entren en 
concursos sinó que s’ha de fer una contractació del servei. 
 
Entén que pot suposar algunes dificultats a l’hora de contractar des de l’Ajuntament, 
però són dificultats amb què altres municipis han trobat solució. 
Posa l’exemple del subministrament en uns habitatges de protecció oficial, o d’un 
determinat servei o equipament. 
 
El GMCUP presenta aquesta proposició amb la voluntat de complir aquell acord de fa 
sis anys per tal que es comenci a contractar energia verda. 
 
Pel que fa a l’esmena que presenta el GMERC, diu que la Cooperativa Som Energia 
és l’única que garanteix que tota l’energia procedeix de fonts renovables, però que no 
entra en concursos públics, per la qual cosa considera que es podria afegir com un 
punt més de l’esmena, però no hauria de substituir els punts de la proposició de la 



CUP, ja que impossibilitaria que l’Ajuntament contractés Som Energia per un 
determinat servei o equipament. 
 
Diu que si el GMERC estigués d’acord es podrien afegir, a més del seu punt, els dos 
de la proposició de la CUP, però no substituir-los. 
 
 
El senyor Joan Vinyes, portaveu del Grup Municipal d’ERC, diu que el que 
s’intenta amb l’esmena és que el que comparteixen sigui possible, entenent que si 
només hi ha una empresa s’haurà de trobar la manera i els serveis tècnics hauran 
d’assessorar al respecte. Entén que quan es fa un concurs si només hi ha una 
empresa, es presenta aquella i ja està, però si l’empresa decideix no presentar-se mai 
a cap concurs no és problema de l’Ajuntament. 
 
El GMERC entén que no es pot fer constar el nom directament d’una empresa i és el 
que es critica de vegades quan algú assenyala determinades empreses. Entén que el 
GMCUP no té cap interès especial, però és l’única que ha trobat. 
 
L’esmena del GMERC va en el sentit que cal començar a accelerar el tema de les 
energies renovables, però entén que en un acord d’aquest tipus no pot aparèixer el 
nom i la transparència amb què ha de treballar l’administració pública i els concursos 
oberts és d’obligat compliment. En tot cas, demanaria que es pogués aprovar 
l’esmena, amb algun canvi, que permetés a l’Ajuntament trobar la manera legal 
possible per fer el concurs, etc, entenent que el que no pot és que aparegui el nom 
d’una empresa. 
 
El GMERC entén que les empreses que volen treballar per a l’administració si no volen 
participar en un concurs no és problema de l’Ajuntament, i considera que de moment 
cal mantenir l’esmena perquè no veuen una altra manera de fer-ho. 
 
 
La senyora M. Jesús Pérez, del Grup Municipal del PSC, diu que el seu grup està 
d’acord amb l’esmena del GMERC, perquè considera poc ètic que aparegui el nom de 
l’empresa, com ha dit el senyor Vinyes, i caldrà trobar la forma de fer-ho. 
 
Manifesta que el tema energètic està de plena actualitat per motius molt diferents, que 
també s’han tractar en aquest saló de plens, com el projecte Castor, el fracking, la 
pobresa energètica, que és una conseqüència del que es tracta avui. 
L’Ajuntament de Manresa s’ha posicionat moltes vegades en solventar les energies 
renovables. 
Tot el que sigui apostar per les energies renovables en general és positiu i els 
problemes han accentuat les conseqüències socials, econòmiques i mediambientals 
de tota la producció d’energies fòssils, la crisi del petroli, com el conflicte que enfronta 
Rússia amb occident pel tema de Crimea, que influeix en els preus del petroli i els 
seus derivats, però malauradament els usuaris no es beneficien mai de la baixada de 
preus. 
Per al GMPSC l’objectiu és que cal reduir les desigualtats i garantir el dret de tota 
persona a una vida digna, i que la pobresa energètica, sobretot a la ciutat de Manresa, 
se solucioni de la millor manera possible entre tots, i aposta per les energies 
renovables. El canvi de model energètic és una aposta de futur i per aquestes raons 
votaran favorablement l’esmena del GMERC. 
  
 



El senyor Jordi Serracanta, del Grup Municipal de CiU, diu que Manresa, des de 
l’any 2008, té aprovat el Pla d’acció per a l’energia sostenible (PAES), que és un 
document de referència, de línia de treball que s’està implementant des de l’acció de 
govern de l’Ajuntament, el qual preveu incidir en tot allò que fa referència a temes 
energètics per lluitar contra el canvi climàtic. 
En aquest sentit Manresa forma part del Pacte d’Alcaldes, de la Xarxa de ciutats i 
pobles cap a la sostenibilitat, plenament implicats treballant en aquesta línia. 
 
Diu que farà una breu exposició del que això implica per a la ciutat i per a l’acció de 
govern, més enllà d’algunes anàlisi una mica catastrofistes, per explicar què es pot fer 
des d’un ajuntament per a implicar-s’hi. 
 
Tot seguit passa a detallar  les accions que ja estan establertes en el Pla i que s’estan 
portant a terme, en la mesura de les competències i possibilitats, com temes 
d’eficiència energètica en l’enllumenat públic. En aquest sentit: 
 
- S’han fet accions que han suposat una reducció important tant de cost energètic com 
de reducció de CO2 en l’enllumenat públic. 
- S’han realitzat auditories pràcticament a tots els equipaments municipals per saber 
exactament la fotografia real de com i de quina manera s’està consumint en els 
equipaments. En algun cas s’ha implementat alguna acció de millora com la instal·lació 
de plaques solars fotovoltaiques en algun edifici municipal. 
- Promoure l’ús d’energies renovables en edificis municipals. 
- Es van aprovar les ordenances fiscals del 2013 amb bonificacions fiscals en l’IBI i 
l’ICIO pel que fa al foment de l’estalvi energètic i el medi ambient. 
- Promoció del transport públic i mobilitat sostenible relacionada amb el Bus urbà, amb 
l’adquisició de dos busos híbrids properament, la qual cosa implicarà una important 
reducció de CO2. 
- El pla estratègic del vehicle elèctric amb un punt de càrrega per donar visibilitat del 
vehicle elèctric a la ciutat. 
- Ampliar fins a 11 vehicles la flota municipal de vehicles elèctrics. 
- Promoure el carril bici. 
 
Totes aquestes accions van molt relacionades amb aquest canvi de model energètic 
amb el qual estan d’acord que no es pot obviar sinó que cal actuar i fer-lo nostre 
perquè el model energètic actual és insostenible. 
 
Afegeix que en el transcurs d’aquest camí s’han adoptat algunes decisions que no 
competeixen a l’Ajuntament, i que no ajuden gens, ja que depenen del marc legislatiu 
estatal. Recorda el decret del govern espanyol amb la supressió de les primes a les 
energies renovables, sector molt maltractat, accions que l’Ajuntament podia haver 
impulsat i que han decaigut, perquè tot necessita de la seva sostenibilitat econòmica. 
Recorda un projecte que estava molt avançat, per a la instal·lació de disset sostres 
d’equipaments municipals, per tal d’instal·lar-hi plaques solars fotovoltaiques, però que 
no va reeixir. 
 
El compromís de la reducció, com deia el senyor Majó, és un repte molt potent i 
complicat i les ciutats quan parlen d’aquest tema tenen dificultats per incidir sobretot 
en els principals productors i consumidors d’energia, que són els ciutadans i les 
empreses,  per reduir aquesta despesa i que és un tema compartit amb moltes ciutats 
amb què s’ha parlat. 
 



Pel que fa a la moció del GMCUP l’equip de govern té dos contractes de 
subministrament per valor de més d’1,7 i de 5 MEUR, amb acords amb l’Associació 
Catalana de Municipis, amb la compra agregada, per tal d’obtenir un millor preu i, que 
el contracte existent parla que un 15% d’aquest contracte ha de ser d’energia verda. 
 
L’Ajuntament actualment està redactant el plec de clàusules del nou contracte i l’equip 
de govern ja té previst que aquest contracte, que entrarà en vigor l’1 d’abril de 2015, 
preveurà una clàusula que garanteixi que el 100% del subministrament procedeixi 
d’energia verda. 
 
En aquest sentit l’equip de govern està d’acord amb el representant del GMERC, que 
la contractació pública mereix de la màxima escrupolositat a l’hora d’adjudicar 
contractes i mai es pot fer un contracte amb un nom concret. El que sí que es pot fer 
és posar clàusules com l’esmentada, que es garanteixi que el 100% de l’energia 
procedeixi d’energia verda. 
 
Ningú no garanteix que allò que s’està consumint pugui venir de l’energia eòlica, la 
nuclear, la tèrmica o la fotovoltaica, però sí que es pot garantir que els plecs les 
empreses que puguin optar, mitjançant concurs públic, garanteixi que aquest 100% 
sigui d’energia verda. 
 
Diu que com a administració pública s’ha de garantir que els concursos es facin 
d’acord amb la llei i que seria complicat trobar un encaix legal. 
Afegeix que l’Ajuntament intenta agrupar els contractes de forma que a més capacitat 
de compra el preu també sigui més avantatjós. 
Per tant, no hi ha punts descontrolats de contractes aïllats i els principals contractes 
són els que ha esmentat i que actualment s’està elaborant el nou plec de clàusules. 
 
El GMCiU votarà a favor de l’esmena del GMERC, per tal de garantir la màxima 
transparència possible mitjançant l’adjudicació de concursos públic. 
 
 
El senyor Adam Majó, president del Grup Municipal de la CUP, diu que amb 
l’exposició del senyor Serracanta entenen que ha quedat justificada la moció perquè 
quan ha anomenat les mesures que s’han pres, han estat mesures destinades a 
estalviar l’energia que consumeix l’Ajuntament o els serveis vinculats.  
Diu que aquesta és una part indispensable de les mesures que cal prendre, però el 
que no s’ha treballat prou, i per això presenten la moció, és d’on prové aquella energia 
que igualment es consumeix i que s’adquireix. 
El GMCUP entén que és molt necessària una mesura d’aquest tipus. 
 
Afegeix que s’ha fet molt incís en el fet que en la moció hi hagi específicament el nom 
d’aquesta cooperativa i potser es podria treure, i aprofita per llegir la moció que diu: “... 
que tot o una part del consum energètic depenent d’aquest Ajuntament es faci a través 
de Som Energia o de qualsevol altra empresa que en garanteixi l’origen 100% 
renovable”. Per tant, qualsevol empresa que en garanteixi el 100% renovable podria 
incloure’s en aquesta moció, si hi hagués voluntat. 
 
Si l’equip de govern aposta única i exclusivament per la compra agrupada i pel millor 
preu i pel concurs públic, diu que ja se sap quines empreses estan perfectament 
preparades per guanyar aquests concursos, que són els grans monopolis. 
 



Diu que si es vol afavorir un altre tipus d’empreses potser s’haurà de renunciar i pagar 
una mica més i adaptar la compra d’energia i els contractes de subministrament a una 
altra realitat.  
En canvi, si es vol agrupar i obtenir el millor preu, ja se sap a qui es comprarà i si es 
vol comprar a algú altre s’haurà de canviar la manera amb què es compra l’energia. 
 
El GMCUP entén que aquest és un preu que val la pena pagar perquè del que s’està 
parlant és d’un camí que ens porta al desastre energètic i les mesures potser poden 
ser agosarades i caldrà rascar una mica més la butxaca. 
 
El GMCUP insisteix a mantenir la moció presentada, tot i que si estiguessin disposats 
a parlar-ne s’hagués pogut parlar, però si l’única alternativa és la del GMERC, que s’ha 
presentat ara mateix, o la de la CUP, es mantindran amb la seva. 
 
 
El senyor Jordi Serracanta, del Grup Municipal de CiU, diu que pel que fa a la 
pregunta sobre l’Agència Local d’Energia l’equip de govern va parlar amb la Diputació 
de Barcelona, que és l’òrgan que ajuda, col·labora i fa funcionar les agències locals 
d’energia.  
També es va parlar amb el Consell Comarcal, que seria l’àmbit de treball i  en aquests 
moments existeix una Agència Local d’Energia que depèn del Consell Comarcal del 
Bages i que treballa conjuntament amb l’Ajuntament de Manresa i la Diputació de 
Barcelona. 
Tot i que no depèn directament de l’Ajuntament de Manresa, hi és i s’hi està treballant 
a nivell tècnic. 
Pel que fa al plec de clàusules, dir a les empreses adjudicatàries que es garanteixi que 
el 100% del subministrament sigui d’energia verda és un concepte que haurien de dir 
totes les administracions públiques i ja es veurà qui s’hi presentarà i qui no. 
 
 
En no haver-hi més intervencions, l’alcaldessa sotmet a votació l’esmena del 
GMERC a la moció 7.3 del GMCUP, i el Ple l’aprova per 22 vots afirmatius (10 
GMCiU, 4 GMPSC, 3 GMERC 3 GMPP i 2 GMPxC) i 2 abstencions (2 GMCUP) i, 
per tant, es declara acordat el següent: 
 
“Atès que l’Ajuntament de Manresa i els organismes que en depenen  generen un 
elevat consum energètic. 
 
Atès que la producció de l’energia té importants conseqüències a nivell social, 
econòmic i mediambiental. 
 
Atès que és voluntat d’aquest Ajuntament, expressada en l’Agenda 21 i en altres 
compromisos, promoure les energies renovables en detriment dels combustibles 
fòssils i nuclears, tant a la ciutat en general  com a les pròpies dependències 
municipals. 
 
 
Proposem: 
 
Que en els propers concursos públics que dugui a terme l’Ajuntament de Manresa  
amb empreses subministradores d’energia, estableixi en les corresponents clàusules 
la prioritat per les empreses que proporcionin els màxims percentatges d’energia verda 
i renovable.” 



 
 


